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Matějů chce připravit nový vysokoškolský zákon
Praha 29. listopadu (ČTK) - Ministerstvo školství chce připravit návrh nového vysokoškolského zákona, řekl dnes
novinářům náměstek ministryně školství pro vědu a vysoké školy Petr Matějů. Zahrnout do něj chce doporučení expertů
OECD, kteří navrhují otevření vysokoškolského systému poptávce po vzdělání, financím ze soukromých zdrojů a
signálům z trhu práce. Reformovat by se měl také způsob vedení škol a financování výzkumu a vývoje.
"Reforma by se dala zjednodušeně označit jako otevření systému," tvrdí Matějů. Vysoké školy v České republice jsou
podle něj uzavřené zejména pro sociálně slabé studenty. Matějů je proto pro zavedení "odloženého školného," které by
tyto studenty nediskriminovalo, zvýšit chce také vyplácení sociálních stipendií a zavést půjčky na studium.
Podle Matějů jsou zatím diskriminováni studenti soukromých vysokých škol, kteří školné platí. Navrhuje tedy, aby bylo
odepsatelné z daňového základu daně z příjmů studenta nebo jeho rodičů.
Daňová zvýhodnění chystá také soukromým firmám, které se rozhodnou investovat na vysokých školách do vědy, nebo
těm, kdo získávají pro školy zahraniční granty. Celý systém financování výzkumu a vývoje chce na základě doporučení
týmu OECD zjednodušit a zpřehlednit. Zreformovat by se měla správa a management vysokých škol, na vedení škol
by měly mít větší vliv například správní rady.
Školy mají také pokračovat v záměru, který stanovila Boloňská deklarace. Zatím podle Matějů jen formálně rozdělily
vysokoškolské programy na bakalářské a magisterské stupně, měly by ale bakalářské programy lépe propracovat a
spolupracovat s vyššími odbornými školami.
Matějů řekl, že do tří měsíců chce připravit dokument, ve kterém budou reformy podrobně popsané, potom bude
pracovat na novém vysokoškolském zákoně. "Reforma ale musí jít ruku v ruce s reformu středních škol, abychom
před brány vysokých škol dostali více těch, kteří mají šanci uspět," dodal. Chce proto zvýšit podíl středoškoláků se
všeobecným vzděláním, kteří budou připraveni na přijímací zkoušky. Ty by měly být hlavně ze studijních předpokladů,
aby neznevýhodňovaly studenty z nekvalitních škol.
Experti OECD dnes na ministerstvu školství představili svou studii o stavu vysokoškolského vzdělávání také vedení
České konference rektorů a Rady vysokých škol. "Jsou v ní problémy, o kterých dobře víme a snažíme se je řešit," řekl
ke zprávě předseda Rady vysokých škol Vladimír Haasz.
V České republice se vysokoškolským diplomem může pochlubit pouze každý osmý obyvatel, zatímco průměrný podíl
vysokoškolsky vzdělaných lidí činí v zemích OECD 25 procent.
Pavla Palaščáková kš


